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persones, la xifra més alta d’afiliats i afiliades que mai hem 
tingut, que suposa 378.465 persones més afiliades que 
teníem en 2015. També vull dir, com vosté ha mencionat, 
és a dir, un de cada dos treballs que es creen són indefi-
nits. Alguna cosa també s’haurà fet per part del ministeri de 
treball.

Bé, la qual cosa no significa que ens oblidem d’aquells 
que tenen més dificultats, estem sempre al seu costat, els 
aturats i aturades de llarga durada, els col·lectius més vulne-
rables, joves, dones, en tots i cadascun dels projectes que 
desenvolupem. Per la qual cosa, estem reforçant les políti-
ques actives d’ocupació, dirigides especialment a millorar la 
seua ocupabilitat i, per descomptat, fer factible que puguen 
trobar el més aviat possible eixa inserció laboral.

2008: retallades, retallades i més retallades, abandó total de 
la ciutadania. Ahí es veu la diferència, com s’afronta una crisi 
des de l’àmbit públic, quan governen uns, i com s’afronta 
una crisi quan governem nosaltres. Pense que el paradigma 
és clar, ho diu tot, i els números, el rigor dels números, ens 
avalen. I, per tant, hem de seguir treballant, perquè moltís-
sima gent que encara ve de la crisi del 2008, que es va 
quedar fora, encara està tenint problemes per a poder inse-
rir-se de manera laboral, per la manca d’eixa formació en 
digitalització, en innovació, i els avanços mateixos que té la 
societat en aquestos moments.

Per tant, senyor García, crec que podem dir que estem 
consolidant la recuperació econòmica i de l’ocupació amb 
una millora notable, tant en termes de llocs de treball creats 
com de la qualitat d’aquestos, objectiu fonamental. I, per 
tant, des de la prudència, he de dir-li que valore, valorem, 
des del govern, positivament les dades actuals del mercat 
laboral valencià. I anem a seguir treballant per a aconseguir 
que eixos llocs de treball cada vegada siguen més estables i 
de més qualitat, i que facen factible que la gent puga gaudir 
dignament de viure dignament en aquest territori.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Ara sí, passem a la pregunta 1.335, formulada pel dipu-
tat Ferran Martínez, del Grup Parlamentari Unides Podem, 
al Consell, sobre la necessitat d’evitar l’encariment del 
preu de la llum. La resposta serà substanciada pel conseller 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyora presidenta.

Senyor conseller, com vosté sap, la inflació s’ha convertit, 
tal vegada, en la principal preocupació de les ciutadanes i 
dels ciutadans del nostre país. Està tenint una afecció molt 
important sobre les perspectives de creixement econòmic, 

i, especialment, les del sector industrial. I, com vosté sap 
també, la inflació ha sigut producte, en primer lloc, del shock 
que es va produir amb la recuperació econòmica que va 
generar el trencament de les cadenes de subministrament i 
l’escassetat de determinats productes. I aquest any, amb la 
invasió d’Ucraïna, hem rebut un segon shock inflacionari.

Afortunadament, les administracions públiques han respost 
i han pres mesures. Imagine’s vosté el que haguera ocorre-
gut si els governs hagueren estat comandats per aquells que 
deien que el mercat havia d’autoregular-se i que l’estat no 
havia d’intervindre.

El 29 de març es va publicar un reial decret llei de mesu-
res urgents en el marc del pla nacional de resposta a les 
conseqüències econòmiques i socials de la guerra d’Ucraïna. 
Pareix que aquest reial decret llei ha tingut un efecte posi-
tiu en les dades d’inflació. La taxa de variació interanual ha 
millorat entre el mes de març i el mes d’abril. I el que és més 
important, el més recent, el Reial decret llei 10/2022, del 13 
de maig, que estableix un mecanisme temporal per a limitar 
el preu del gas i que, això sí, pot tindre un efecte moderador 
molt important sobre la inflació. De fet, la Comissió Europea 
s’està plantejant estendre aquest mecanisme al conjunt de la 
Unió Europea.

Vorem què passa, vorem què passa quan els patriotes de 
polsera i pandereta hagen de votar a favor o en contra de 
convalidar aquest reial decret llei.

Ara bé, això no té per què suposar la fi dels nostres proble-
mes. Poden vindre noves turbulències. Ja s’està adver-
tint de la possibilitat que Rússia talle en sec el subministra-
ment de gas al conjunt dels països de la Unió Europea. El 
preu de la gasolina torna a remuntar també. I, a més, tenim 
un problema addicional, que és el de comptar amb una 
oposició que és absolutament cega a tota racionalitat i que 
té una obsessió malaltissa amb els impostos i que qualse-
vol problema, tinga l’origen que tinga i es donen les circum-
stàncies que es donen, sempre es soluciona de la mateixa 
manera, que és amb rebaixes massives d’impostos, que ells, 
per suposat, no apliquen quan governen.

Els objectius de qualsevol govern que tinga una mínima 
noció de la realitat jo crec que ha de seguir allò que estan 
recomanant les principals institucions econòmiques interna-
cionals. És a dir, ajudar les famílies i els sectors més exposats 
i més vulnerables, i accelerar el desplegament de les reno-
vables de forma eficient, sí, però també respectuós amb el 
nostre territori.

El Consell ha pres algunes mesures fins al moment, el Decret 
llei 1/2022, del 22 d’abril, i el Decret llei 2/2022, del 22 
d’abril, que haurem de convalidar en el ple de la setmana 
que ve.

Però també tenim alguns reptes pendents. Si m’ho permet, 
conseller, li’n plantege només dos, el de desenvolupar la llei 
de pobresa energètica que vam aprovar en aquest parlament 
la legislatura passada o el de la creació de l’agència valen-
ciana d’energia, que està inclòs en el programa de govern del 
Botànic. I, sobretot, traslladar tota l’obra legislativa que ha 
anat fent el Botànic en aquestos set anys en gestió, en acce-
lerar el desplegament de les renovables i en atendre aquelles 
famílies i aquelles empreses que més ho necessiten.
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I per això vull preguntar-li quines són, en la seua opinió, les 
polítiques escaients per tal d’evitar que la factura de la llum 
continue encarint-se.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a les preguntes formulades té la 
paraula l’honorable conseller.

Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta.

Senyor diputat, el primer que vull dir-li és que tinga vosté 
tota la seguretat que estem a l’aguait del que està passant 
dia a dia en el món. I més, tenint una guerra com la de 
Rússia-Ucraïna, que ens afecta d’una manera molt directa.

Com vosté sap i ha dit, l’impacte de la pujada del preu de 
la llum en el poder adquisitiu dels valencians i les valencia-
nes i en la competitivitat del nostre sistema productiu no 
és ni molt menys menyspreable. I el conflicte d’Ucraïna ho 
ha posat amb més evidència i això ha fet que haja accele-
rat d’alguna manera la transició energètica, a la qual anàvem 
sempre passet a passet.

Dins del nostre àmbit competencial –que no tenim totes les 
competències que voldríem per a donar resposta a la gent– 
hi ha solucions duradores en el temps que ens faciliten uns 
preus més assequibles a mitjà termini.

I en aquest punt entenem que el mateix model de produc-
ció elèctrica ha de ser sostenible i democràtic, la qual cosa 
significa democratitzar la producció d’energia. És a dir, no 
estem a favor –i ho dic amb tota claredat– d’un mercat 
oligopòlic on unes poques empreses dominen i imposen els 
seus preus.

Mire, quan el govern central tenia l’impost al sol, des de la 
Generalitat vam llançar el pla de foment de l’autoconsum. 
Mentre el govern central penalitzava les renovables, nosal-
tres érem la primera autonomia en disposar d’un pla per 
a impulsar les renovables. Anàvem contracorrent, però 
anàvem marcant línia de cap a on havíem d’anar.

I la situació actual ve a reforçar la nostra aposta que vam 
iniciar en 2015 en tres àmbits sobre els que venim actuant 
més enllà de la conjuntura actual: eficiència energètica, 
autoconsum i renovables.

Esta aposta és clara i per això he de dir-li que des de l’Ivace, 
des de l’Institut Valencià de Competitivitat, estem gestio-
nant en aquestos moments al voltant de cent trenta-cinc 
milions d’euros mitjançant diverses línies d’ajuda: energies 

renovables, eficiència energètica, mobilitat sostenible, reha-
bilitació energètica dels habitatges i l’autoconsum.

Totes estes ajudes tenen una més que demostrada capacitat 
per a abaratir el cost energètic a partir del potencial renova-
ble existent en els nostres territoris. Així les coses, cal anar 
més enllà i s’evidencia i es reforça la necessitat de disposar 
de nous instruments en l’àmbit normatiu i organitzatiu.

I, per altra banda, entenem que queda més que acreditada 
–i vosté ho ha dit– l’oportunitat de l’agència valenciana de 
l’energia, que gestione eficaçment, que integre, impulse 
i tinga iniciativa emprenedora en aquesta transició ener-
gètica. I estem en el seu procediment administratiu.

Per altra banda, l’emergència energètica i econòmica deri-
vada d’esta guerra ha motivat que el Consell haja engegat 
el pla Reactiva que contempla mesures energètiques per a 
empreses, autònoms i les famílies més afectades, que estem 
desenvolupant.

Per a acabar, m’agradaria subratllar que d’aquesta transició 
energètica, i a llargues, podríem eixir millor del que estàvem 
si ho gestionem bé.

Tenim davant una gran oportunitat a nivell macro, i també a 
nivell micro, per a la possibilitat de creació de llocs de treball 
de qualitat, de democratitzar l’energia i per a no deixar ningú 
enrere. I això està en les nostres mans. Està en les mans del 
Botànic.

Moltes gràcies.

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Pregunta 1.534, formulada pel diputat Miguel Barrachina, 
del Grup Parlamentari Popular, a la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica sobre la reducció d’aigua transvasada per a 
regants.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Barrachina Ros:

Gracias, señora presidenta.

Gracias y buenas tardes, señora consellera.

Como bien sabe, la agricultura pasa en la Comunidad 
Valenciana los peores momentos: el abandono de tierras 
bate récords europeos y los 65 años de media es una edad 
inalcanzable para cualquier territorio, no solo de España, 
sino del conjunto de la Unión Europea.

A todos los males que aquejan a nuestros agricultores, recien-
temente la prohibición subsanada momentáneamente de la 
quema de rastrojo, las plagas que acosan a nuestros agriculto-
res, la multiplicación de los costes, hay una decisión gratuita 


